
Protokół Nr LIX/2023 

z sesji Rady Powiatu w Sępólnie Kraj. 

odbytej 25 sierpnia 2023 roku 

w sali sesyjnej im. L. Prądzyńskiego 

Ad.l. 

Otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady Powiatu Marek Chart o godz.08.05. 

Serdecznie powitał radnych, a także gości biorących udział w sesji, (załącznik nr 1 -

lista obecności gości). 

Marek Chart poinformował również, że sesja jest nagrywana i transmitowana na żywo 

w Internecie. 

Ad.la. 

Przewodniczący Rady Powiatu poprosił wszystkich zebranych o uwagę i zwrócił w 

następujących słowach: „W ostatnim czasie odszedł od nas pan Witold Kantak (Tolek), 

odszedł kapitan jachtowy, nauczyciel, wychowawca młodzieży, żeglarz, wieloletni członek 

Sekcji Żeglarstwa Morskiego RTW Bydgostia. Przez ponad 20 lat prowadził 34 Wodną 

Harcerską Drużynę w Więcborku. Ponad ćwierć tysiąca jego podopiecznych uzyskało 

patenty żeglarskie. Pływał także po morzach i ocenach. Na dużych żaglowcach i na 

małych jachtach. Witold Kantak został także wpisany do Księgi Zasłużonych dla Powiatu 

Sępoleńskiego, uczcijmy Jego pamięć minutą ciszy. Proszę o powstanie 

Następnie Przewodniczący Rady Powiatu oświadczył, iż zgodnie z listą obecności w 

posiedzeniu uczestniczy 16 radnych (nieobecny Krzysztof Wilgosiewicz), co stanowi 

ąuorum i umożliwia prawomocne podjęcie uchwał, (załącznik nr 2 - lista obecności 

radnych). 
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Ad.l.b. 
Marek Chart poinformował, że porządek obrad został radnym wcześniej przesłany. 

Zapytał czy radni wnoszą do niego jakieś uwagi. Uwag nie było. W związku z 

powyższym porządek obrad na LIX sesję Rady Powiatu przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie sesji: 

a) stwierdzenie ąuorum, 

b) przedstawienie porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad LVIII sesji Rady Powiatu w Sępólnie Krajeńskim. 

3. Zgłaszanie interpelacji i zapytań przez radnych. 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Powiatu o udzielonych odpowiedziach na 

interpelacje i zapytania złożone na ostatniej sesji i w okresie międzysesyjnym. 

5. Informacja Przewodniczącego Rady Powiatu o czynnościach w okresie między 

sesjami. 

6. Sprawozdanie Starosty Sępoleńskiego z prac Zarządu Powiatu w Sępólnie Krajeńskim 

w okresie międzysesyjnym oraz informacja o złożonych przez radnych wnioskach i 

sposobie ich załatwienia. 

7. Wręczenie wyróżnień najlepszym maturzystom 2023 r. szkół prowadzonych przez 

powiat sępoleński. 

8. Podjęcie uchwał w sprawach: 

- zmian w budżecie Powiatu Sępoleńskiego na 2023 r., 

- zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Sępoleńskiego na lata 2023-2032. 

9. Informacja na temat przygotowania do roku szkolnego 2023/2024. 

10. Cele i zadania realizowane przez instytucje działające na rzecz rolnictwa w Powiecie 

Sępoleńskim. 

11. Wnioski i oświadczenia radnych. 

12. Zakończenie obrad. 

Ad.2. 



3 

Marek Chart poinformował, iż nikt nie wniósł uwag do protokołu z LVIII sesji Rady 

Powiatu. W związku z powyższym Rada Powiatu przystąpiła do głosowania. 

Rada Powiatu w obecności 16 radnych (nieobecny Krzysztof Wilgosiewicz) jednogłośnie 

przyjęła protokół z LVIII sesji Rady Powiatu, (załącznik nr 3). 

Ad.3. 

Radni nie zgłosili interpelacji ani zapytań. 

Ad.4. 

Przewodniczący Rady Powiatu poinformował, że na poprzedniej sesji została złożona 

interpelacja przez Ireneusza Balcera w sprawie uwzględnienia w Rządowym Programie 

Inwestycji Strategicznych, edycja szósta - PGR, remontu dróg powiatowych nr 1145C 

Zabartowo-Pęperzyn III oraz dokończenie II etapu remontu drogi 1150 Zabartowo-

Rościmin. Interpelacja została przekazana Staroście 4 lipca br., natomiast odpowiedź w 

sprawie wpłynęła do biura rady 14 lipca 2023 r. 

Ad.5. 

Marek Chart przedstawił informację o czynnościach Przewodniczącego Rady Powiatu 

w okresie między sesjami (zał. nr 4). 

Ad.6. 

Wicestarosta Andrzej Marach przedstawił Informację z prac Zarządu Powiatu w 

okresie międzysesyjnym. (załącznik nr 5). 

Wicestarosta w sposób szczegółowy przedstawił sprawy dotyczące inwestycji, na które 

powiat pozyskał lub zamierza pozyskać środki finansowe. Główne źródło finansowania to 

Rządowy Fundusz Polski Ład, środki z funduszu Lasów Państwowych, a także wkłady 

poszczególnych samorządów gmin. Wicestarosta zaznaczył, że aby zrealizować 

wszystkie zamierzone cele, Rada Powiatu będzie musiała wykazać się odwagą, 

roztropnością i bezpiecznymi decyzjami. Wszystkie te inwestycje opiewać będą na kwotę 
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56.000.000 zł, z czego powiat musi zapłacić 6,25% tej sumy. Dofinansowania są różne, 

bo wynoszą 80%, 75%, czy 98%, jak w przypadku zabytków. Jak łatwo wyliczyć powiat 

musi dopłacić 3.200.000 zł, które to pieniądze trzeba będzie gdzieś znaleźć. 

Andrzej Marach wymienił inwestycje, które powiat zamierza wykonać. Na początek 

były to drogowe zadania remontowe: 

1. droga Wałdowo - Olszewka - ważna promesa, ogłoszenie przetargu nastąpi na 

początku września, koszt 5.000.000 zł 

2. Nowy Dwór - 12.000.000 zł, inwestycja w trakcie realizacji 

3. Jerzmionki - promesa na 5.300.000 zł, inwestycja przed przetargiem 

4. droga Gronowo - Kamień Krajeński - w trakcie realizacji, koszt inwestycji 

3.300.000 zł 

5. droga na Lipkę (3 km) - w trakcie realizacji 

6. przebudowa drogi Mała Cerkwica - Dąbrówka - Duża Cerkwica - podpisanie 

umowy w najbliższy poniedziałek 

7. remont wybranych odcinków dróg publicznych kategorii powiatowej - złożony 

wniosek na kwotę 2.000.000 zł, inwestycja przypisana do drogi na Lipkę 

8. dwa odcinki dróg na tzw. gaju po 500 i 600 metrów - inwestycja finansowana z 

funduszu leśnego 

9. Jazdrowo 2,4 km - inwestycja z funduszu leśnego, dofinansowanie powiatu 

430.000 zł, całkowity koszt inwestycji 1.600.000 zł 

10. inwestycje chodnikowe - złożono 4 wnioski, pieniądze przyznane przez wojewodę, 

łączna kwota inwestycji około 1.000.000 zł. Dofinansowanie inwestycji wynosi 

80%. 

Wykazane wymienione odcinki dróg wskazane zostały przez Zarząd Drogowy w Sępólnie 

i zatwierdzone przez Zarząd Powiatu. Dofinansowanie inwestycji wynosi 95% a czas 

wykonania ustalono na lata 2024 - 2025. Zdecydowano, że prace zostaną 

przeprowadzone w trybie remontów a nie przebudowy. Daje to możliwość odnowienia aż 

12 km dróg. Wicestarosta wymienił również długość poszczególnych remontowanych 

odcinków drogowych: 
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1. Witkowo - 1,42 km 

2. Komierowo - 0,69 km i 0,197 km 

3. Lutowo - 0,81 w kierunku Lipki 

4. Radońsk - 0,63 km 

5. Więcbork - Lubcza - 1 km 

6. Sępólno Krajeńskie - Kawie - 0,43 km 

7. Wielowicz - 0,89 km 

8. Wysoka Krajeńska - ponad 1 km 

9. Roztoki-1,6 km i 1,5 km 

10. Jastrzębiec - 0,72 km 

11. Wielowicz - 0,35 km 

12.Toninek - 0,97 km 

13.Pęperzyn w kierunku Sitna - ponad 1 km 

14. Jaszkowo-ponad 1 km 

15.Zabartowo bloki - 0,5 km 

Łącznie 12,393 km 

Szczegółowe informacje znajdują się w tabeli „Drogowe zadania remontowe" 

stanowiącej załącznik nr 6 do protokołu. 

Andrzej Marach poinformował również, że w wyniku działań dyrektora Edwina 

Eckerta naprawiono 2 km drogi w Zabartowie, która uległa zniszczeniu w związku z 

utworzonym tam objazdem podczas remontu ulicy Dworcowej w Więcborku. 

Po zadaniach dotyczących dróg Wicestarosta przedstawił inwestycje, które uzyskały 

dofinansowanie w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. Są to: odbudowa 

muru oporowego przy SOSW w Sępólnie; budowa instalacji SAP w CKZiU i LO w 

Więcborku; prace konserwatorsko-restauratorskie w DPS w Suchorączku, złożono 

również drugi wniosek na przebudowę windy w budynku; budowa kompleksu boisk 

sportowych wraz z infrastrukturą towarzyszącą w CKZiU i LO w Więcborku; budowa 

urządzeń dźwigowych w budynkach użyteczności publicznej - budynek przy ulicy 600-

lecia 9 w Więcborku i SOSW przy ulicy Hallera w Sępólnie Krajeńskim; budowa 
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indywidualnych źródeł ciepła w budynkach użyteczności publicznej (pompy ciepła i 

fotowoltaika) - Domy dla Dzieci w Małej Cerkwicy i sala gimnastyczna w LO w 

Więcborku. 

Po wystąpieniu Wicestarosty Przewodniczący Rady Powiatu otworzył dyskusję. 

Jako pierwszy do dyskusji zgłosił się Tomasz Fifielski. Radny poprosił Wicestarostę 

aby przedstawioną przez siebie informację do następnej sesji udostępnić radnym. 

O głos poprosił również Ireneusz Balcer. Radny zapytał o remont drogi relacji 

Zabartowo - Pęperzyn wykonanej przez firmę Marbruk. I. Balcer stwierdził, że remont 

został dobrze wykonany, ale prosi aby utwardzić pobocza, również te, które obecnie nie 

były remontowane ale takich prac wymagają. 

Andrzej Marach poinformował, że ten problem zgłosi do Zarządu Drogowego w 

Sępólnie. 

Przewodniczący udzielił również głosu Agnieszce Seydak. Radna uzupełniając 

wypowiedź Andrzeja Maracha stwierdziła, że przetarg na przebudowę drogi 1114C 

relacji Wałdowo - Olszewka został ogłoszony 23 sierpnia br. 

O głos poprosił również Starosta Sępoleński. 

Jarosław Tadych uczestniczył w sesji Rady Powiatu po półrocznej przerwie 

spowodowanej chorobą. Poinformował, że ten czas był zarówno dla niego, jak i jego 

rodziny bardzo trudny. Starosta podziękował wszystkim, którzy go wspierali w tych 

trudnych chwilach, za dobre słowo, sms-y, filmiki, a także za modlitwę i uczestnictwo we 

mszach św. odprawianych w jego intencji. Jarosław Tadych stwierdził, że czuje, że 

wobec tych wszystkich osób ma dług, który będzie chciał spłacić dobrą i owocną pracą na 

rzecz mieszkańców powiatu. Podziękowania skierowane również zostały na ręce 

Wicestarosty, Zarządu Powiatu i dyrektorów za ich pracę podczas jego nieobecności. 

Przewodniczący Marek Chart zamknął dyskusję i ogłosił 10 minut przerwy. 



Szczegółowe informacje dotyczące prac Zarządu Powiatu znajdują się w protokołach z 

10 lipca, 25 lipca, 4 sierpnia oraz 18 sierpnia br. (załącznik nr 7). 

Ad.7. 

W tym punkcie Dyrektor Wydziału Edukacji, (...) przedstawiła sylwetki najlepszych 

maturzystów w 2023 roku. Zostali nimi byli już uczniowie czterech szkół, dla których 

organem prowadzącym jest powiat sępoleński. 

1. ANTONINA DOBROWOLSKA, absolwentka Liceum Ogólnokształcącego w 

Sępólnie Krajeńskim; wyniki egzaminu maturalnego - poziom podstawowy: 

język polski - 92%, język angielski - 100%, matematyka - 100%; poziom 

rozszerzony - matematyka - 80%, język angielski - 97%. Zdecydowała się 

kontynuować naukę na Wydziale Fizyki, Astronomii i Informatyki Stosowanej 

Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu na kierunku informatyka stosowana. 

2. FILIP DRYLL, absolwent Technikum Zespołu Szkół Ponadpodstawowych w 

Sępólnie Krajeńskim w zawodzie technik mechatronik; wyniki egzaminu 

maturalnego - poziom podstawowy: język polski - 56%, język angielski - 96%, 

matematyka - 91%; poziom rozszerzony: język angielski - 60%. Zdecydował się 

kontynuować naukę na Politechnice Bydgoskiej na Wydziale Mechaniki i Budowy 

Maszyn. 

3. SŁAWOMIR HAŁABUDA, absolwent Liceum Ogólnokształcącego w 

Więcborku; wyniki egzaminu maturalnego - poziom podstawowy: język polski -

91%, język angielski - 93%, matematyka - 76%. Kontynuacja nauki na 

Uniwersytecie Warszawskim na Wydziale Prawa. 

4. JAKUB STUDZIŃSKI, absolwent Technikum Centrum Kształcenia Zawodowego 

i Ustawicznego w Więcborku; wyniki egzaminu maturalnego - poziom 

podstawowy język polski - 57%, język angielski - 100%, matematyka - 96%; 

poziom rozszerzony - język angielski - 98%, język polski - 70%. Kontynuacja 

nauki na Uniwersytecie Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy na kierunku 

informatyka. 
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Po wystąpieniu Lidii Sokulskiej-Tłok, Starosta i Przewodniczący Rady Powiatu 

pogratulowali wyróżnionym wręczając statuetki i listy gratulacyjne. Słowa gratulacji 

otrzymali również dyrektorzy i nauczyciele poszczególnych placówek oświatowych. 

Ad.8.a. 

Małgorzata Masiłkin, Skarbnik Powiatu przedstawiła projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia zmian w budżecie Powiatu Sępoleńskiego na 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Powiatu otworzył dyskusję. 

O udzielenie głosu poprosił Wicestarosta. Andrzej Marach stwierdził, że kiedy na 

poprzednich sesjach mówił o inwestycjach drogowych, na które samorządowcy gmin 

powiatu sępoleńskiego obiecali wkład finansowy w wysokości 2,5%, to pojawiały się 

wątpliwości ze strony radnych czy władze samorządowe dotrzymają danego słowa. 

Okazało się, że jednostki wywiązały się z danego słowa, co do czego, jak stwierdził 

Wicestarosta, nigdy nie miał żadnych wątpliwości. 

Jarosław Tadych również powtórzył, że na samorządowcach powiatu nigdy się nie 

zawiódł i ma nadzieję, że tak również będzie w przyszłości. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Ireneusz Balcer poinformował, że Komisja 

zaopiniowała projekt jednogłośnie pozytywnie. 

Następnie Przewodniczący zamknął dyskusję i poddał projekt pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 15 radnych 

(nieobecni Krzysztof Wilgosiewicz, Katarzyna Kolasa) 

jednogłośnie (zał. nr 8) 

podjęła uchwałę Nr LIX/266/2023 



w sprawie uchwalenia zmian w budżecie Powiatu Sępoleńskiego na 2023 rok, która 

stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Ad.8.b. 

Małgorzata Masiłkin, Skarbnik Powiatu przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 - 2028. 

Przewodniczący Rady Powiatu otworzył dyskusję. 

Nikt nie zabrał głosu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Ireneusz Balcer poinformował, że Komisja 

zaopiniowała projekt uchwały jednogłośnie pozytywnie. 

Następnie Przewodniczący zamknął dyskusję i poddał projekt pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 15 radnych 

(nieobecni Krzysztof Wilgosiewicz, Katarzyna Kolasa) 

jednogłośnie (zał. nr 10) 

podjęła uchwałę Nr LIX/267/2023 

w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 - 2028, która stanowi 

załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad.9. 

Lidia Sokulska-Tłok zaprezentowała materiały dotyczące przygotowania szkół i 

placówek oświatowych, dla których organem prowadzącym jest powiat sępoleński do 

roku szkolnego 2023/2024. (załącznik nr 12). 

Dyrektor rozpoczęła od sytuacji w Liceum Ogólnokształcącym w Sępólnie Krajeńskiej. 
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Jeśli chodzi o całkowity nabór do wszystkich szkół ponadpodstawowych w powiecie 

sępoleńskim, to wyniósł on 461 osób, z tego 98 osób to uczniowie LO w Sępólnie, co 

stanowi 21% całego naboru. Liczba ta zbliżona jest do naboru z ubiegłego roku. Planuje 

się utworzenie 3 oddziałów klasy pierwszej. Jeśli chodzi o wybierane profile, to 

największym zainteresowaniem cieszy się profil policyjny, zainteresowanie pozostałymi 

kierunkami rozkłada się po równo. Pracownicy szkoły odnowili również jeden gabinet 

lekcyjny. 

Jeśli chodzi o CKZiU w Więcborku to naukę w klasie pierwszej rozpocznie tam 150 

osób, co stanowi 33% całego naboru. Planowane jest utworzenie 3 oddziałów technikum i 

2 oddziały szkoły branżowej I stopnia. Odnośnie kierunków kształcenia, to w technikum 

największe zainteresowanie budzi profil informatyczny i logistyczny. Ponadto 

pracownicy placówki wyremontowali 6 klas. Większą inwestycją było dostosowanie 

czterech pomieszczeń w budynku przy ulicy 600-lecia na dwie dodatkowe klasy. 

Wybudowane zostały także pomieszczenia sanitarne. 

Do Zespołu Szkół Ponadpodstawowych w Sępólnie Krajeńskim łącznie dołączyło 147 

uczniów, co stanowi 32% całego naboru do klas pierwszych. W związku z powyższym 

utworzone zostaną 3 oddziały szkoły branżowej I stopnia, 2 oddziały technikum oraz 1 

oddział liceum dla dorosłych. Jeśli chodzi o wybierane kierunki to zainteresowanie 

poszczególnymi z nich rozkłada się mniej więcej po równo a są to: budownictwo, 

mechatronika, organizacja turystyki i w mniejszym zakresie mechanik. W szkole 

przeprowadzono również niezbędne remonty: remont pracowni mechatronicznej i 

budowlanej. Pozostałe remonty wykonano w ramach przeglądów okresowych. 

Jeśli chodzi o Liceum Ogólnokształcące w Więcborku to do kontynuowania nauki w 

klasie pierwszej zgłosiło się 66 osób, co stanowi 14% łącznego naboru. Wybrane przez 

młodzież profile to: medyczny (20), matematyczno-fizyczny (16), przyrodniczy (17), 

humanistyczny (13). W szkole przeprowadzono prace remontowo-malarskie 

klasopracowni przez pracowników szkoły. Dodatkowo wyremontowano bibliotekę i 

pracownię chemiczną, która uzyskała dodatkowe pomieszczenie. 
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Lidia Sokulska-Tłok poinformowała, że ogółem naukę w szkołach ponadpodstawowych 

powiatu sępoleńskiego zdecydowało się kontynuować 76% absolwentów szkół 

podstawowych. 

Odnośnie sytuacji w Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w Sępólnie Krajeńskim, to na 

chwilę obecną uczy się tam 119 uczniów. W szkole podstawowej - 79 osób, w szkole 

specjalnej przysposabiającej do pracy - 22, w zespołach rewalidacyjno-wychowawczych 

- 15. Jeśli chodzi o remonty to odnowiono jedną klasopracownię - założono nową 

instalację elektryczną, wymieniono oświetlenie, obniżono sufit, położono nową 

wykładzinę. Placówka ze środków finansowych pozyskanych ze Stowarzyszenia Sprawni 

Razem wyposażyła salę świateł. 

Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna w Sępólnie Krajeńskim udziela wsparcia 32 

placówkom powiatu sępoleńskiego. Łączna liczba dzieci objętych działaniem Poradni 

wynosi 6199. Jeżeli chodzi o dzieci w przedziale wiekowym 0-5 to jest ich 1997. W 

placówce zamontowano dwa klimatyzatory - koszt 10.400 zł. 

Po wystąpieniu Dyrektor Wydziału Edukacji, (...) Przewodniczący Marek Chart 

otworzył dyskusję. 

O udzielenie głosu poprosił Starosta Sępoleński. Jarosław Tadych podziękował 

dyrektorom szkół za osiągnięte wyniki w naborze nowych uczniów. Starosta 

poinformował, że w najbliższym czasie również sam odwiedzi wszystkie placówki. 

Dyrektorom życzył satysfakcjonującej pracy w nowym roku szkolnym. 

Do dyskusji zgłosiła się również Przewodnicząca Komisji Edukacji, (...) Zofia 

Krzemińska. Radna podziękowała dyrektorom za przygotowanie szkół do nowego roku 

szkolnego. Zdaniem Z. Krzemińskiej przygotowanie to nie dotyczy tylko remontów, ale 

również pozyskania kadry pedagogicznej. Mimo trudności placówki oświatowe będą 

działać zgodnie z planem. Przewodnicząca życzyła nauczycielom w nowym roku 

szkolnym dużo energii, wytrwałości i aby ten kolejny rok był spokojny i radosny. 
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Na koniec Starosta dodał, że ma nadzieję, że zaplanowane inwestycje szkolne zostaną 

zrealizowane. Chodzi głównie o boisko wielofunkcyjne przy CKZiU, co na pewno będzie 

poważnym bonusem dla młodzieży a w przyszłości zachętą dla następnych uczniów. 

Przewodniczący Marek Chart również wyraził zadowolenie odnośnie sytuacji w 

placówkach szkolnych, szczególnie jeśli chodzi o wyniki naboru do klas pierwszych. 

Ad.10. 

Przewodniczący Marek Chart w punkcie tym głos oddał kierownikowi Powiatowego 

Zespołu Doradztwa Rolniczego w Sępólnie Krajeńskim, Stanisławowi Rakowskiemu. 

S. Rakowski na początek stwierdził, że sytuacja w rolnictwie na chwilę obecną jest 

bardzo dynamiczna. Rolnictwo to taka forma gospodarki, gdzie decyzje podejmuje się 

relatywnie wcześnie, tzn. trzeba zasiać teraz, żeby w przyszłym roku zebrać jakiś plon. W 

związku z powyższym działania te obarczone są dość dużym ryzykiem w okresie 

pomiędzy siewem a zbiorem. Na chwilę obecną odbywa się kampania przyznawania na 

nowych zasadach płatności obszarowych. Ten sezon jest pierwszym, w którym Ośrodek 

pomaga w wypełnianiu wniosków z tzw. ekoschematami. Wspomniane ekoschematy są to 

działania prośrodowiskowe, proekologiczne, które wyparły jedną z płatności, która 

nazywała się wcześniej tzw. zazielenianiem. Ta płatność została wycofana i w zamian za 

to rolnicy mogli wejść w tzw. ekoschematy. Te ekoschematy ukierunkowane są zarówno 

na produkcję zwierzęcą, jak i roślinną. Jedną z wad, dosyć mocno komentowaną przez 

rolników, jest robienie np. zdjęć geotagowanych, które potwierdzają wywożenie obornika 

i wymieszanie go z glebą w ciągu 12 godzin. Robienie wspomnianych zdjęć jest trudne ze 

względu na fakt, że rolnik musi posiadać odpowiedni telefon komórkowy ze ściągniętą 

aplikacją, w której to dopiero można to zdjęcie wykonać. Wszystkie te działania 

powodują frustrację rolników, szczególnie nieco starszych. Jak stwierdził Stanisław 

Rakowski w jego ocenie ekoschematy wiążą się z dosyć dużym ryzykiem, jednakże 

głównego ryzyka szukałby gdzieindziej. Rolnicy składając wniosek w maju, czy w 

czerwcu po prostu zapomną, co mieli robić. Istnieje duże ryzyko, że agencje mając duże 

możliwości sprawdzenia niektórych rzeczy przez satelity, będą mogły niektóre rzeczy 
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wyłapać a także sankcjonować. W związku z powyższym należałoby włożyć dużo 

wysiłku w to aby te osoby tych pieniędzy po prostu nie traciły. S. Rakowski 

poinformował, że Ośrodek Doradztwa Rolniczego realizuje zadania na terenie całego 

powiatu sępoleńskiego. Jeśli chodzi o sam stan rolnictwa to bardzo negatywne jest to, że 

są dość duże wahania cen środków produkcji. Jeśli chodzi o ceny produktów, to na 

przykład cena pszenicy wynosi obecnie 900 zł, rok temu wahała się na poziomie 1500 zł. 

Jest to niebagatelna różnica cen, co powoduje ryzyko w podejmowaniu decyzji już na 

etapie zasiewu. Ośrodek Doradztwa Rolnictwa udziela również różnego rodzaju porad, 

informacji, szacowania szkód, jak choćby te związane z suszą. Szczegółowe informacje 

znajdują się w załączniku nr 13. 

Po wypowiedzi Stanisława Rakowskiego Przewodniczący Rady Powiatu otworzył 

dyskusję. 

O głos poprosił Tomasz Fiflełski. Na początek Radny podziękował panu Kierownikowi 

za dotychczasową współpracę. Dodał, że jako kierownik referatu rolnictwa w gminie 

Więcbork zawsze mógł liczyć na pomoc ze stronu Ośrodka. Obecnie na terenie gminy 

trwają prace związane z szacowaniem szkód dot. upraw, tutaj też można liczyć na pomoc 

ODR-u. Radny stwierdził, że w opinii rolników ta współpraca również układa się bardzo 

dobrze. 

Następną osobą, która zabrała głos w tym punkcie porządku obrad był Stanisław Drogoś, 

Przewodniczący Kujawsko-Pomorskiej Izby Rolniczej oraz Biura Powiatowego w 

Sępólnie Krajeńskim. 

Stanisław Drogoś rozpoczął od poinformowania, że właśnie dobiega końca jego 

kadencja na stanowisku Przewodniczącego i we wrześniu okaże się czy będzie mógł ją 

pełnić na kolejną kadencję. Jeżeli chodzi o działalność Kujawsko-Pomorskiej Izby 

Rolniczej to ma ona dwa główne zadania: wydawanie opinii oraz wnioskowanie na rzecz 

rolników. Jeśli chodzi o obecną sytuację rolnictwa, to zdaniem Przewodniczącego jest 

ona bardzo niekorzystna. Na dodatek sytuacja ta powtarza się już kilka lat z rzędu. 

Stanisław Drogoś, podobnie jak jego Przedmówca odniósł się również do 

ekoschematów. Jego zdaniem duża wina w tym temacie leży po stronie rządzących, 
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którzy nie potrafią poradzić sobie w tym zakresie w Unii Europejskiej. Płatności, które 

teraz wpływają są takie same jak na początku. Zdaniem Przewodniczącego polskie 

rolnictwo w UE jest raczej rynkiem zbytu, niż partnerem w działalności rolniczej. Dla 

Polski przewidziano 8 ekoschematów, dla porównania dla Czech 1 a dla Niemiec 2. 

Przewodniczący odniósł się również do robienia zdjęć przy ekoschematach. Może tak się 

zdarzyć, że rolnikowi, który zrobił zdjęcie przy wywożeniu obornika i jego przeoraniu, 

zepsuje się rozrzutnik, więc osoba ta nie ma możliwości kontynuowania tego procesu. 

Jeśli więc takie zdjęcie prześle dopiero na drugi dzień aplikacja nie będzie już działać i 

rolnik zostanie pokrzywdzony. Jak stwierdził Stanisław Drogoś istnieją jeszcze inne 

czynniki, które dla niego są niezrozumiałe. Odniósł się do braku umów na płody rolne, a 

w zamian tego wprowadzenie kontraktów. Umowy dotyczą tylko uprawy buraka 

cukrowego ale to tylko dzięki temu, że w tym zakresie prężnie działa związek zajmujący 

się tą uprawą. Istnieje jeszcze związek producentów skrobi ale tam już nie ma takiej siły 

przebicia. Jak stwierdził Przewodniczący, jadąc do Warszawy do departamentu rolnictwa 

spotkał się z sytuacją, że nie wiedziano tam czy jest skrobia czy też nie rozróżniano zbóż. 

W takiej sytuacji trudno prowadzić rozmowy. Stanisław Drogoś podkreślił, że 

Kujawsko-Pomorska Izba Rolnicza dba przede wszystkim o to, żeby rolnikom żyło się 

lepiej. Niestety nie zawsze się to udaje. Tutaj dał przykład firmy, która nagle przestała 

płacić rolnikom za zboże i ogłosiła upadłość. Mimo działań Izby rolnicy nie odzyskali do 

tej pory pieniędzy. Przepisy w przypadku wystąpienia takich sytuacji mają się zmienić. 

Pieniądze będzie rolnikom wypłacał KOWR, który później będzie dochodził należności 

od takich firm. Kujawsko-Pomorska Izba Rolnicza prowadzi również doradztwo i rolnicy 

mogą z tego korzystać. Izba miała dwóch dobrych prawników, obecnie porad udziela 

jeden, który niestety wybiera się na emeryturę. Panowie wygrali wiele spraw w sądach, 

gdzie reprezentowali rolników. Działalność powiatowa Izby sprowadza się m.in. do 

uczestnictwa w szacowaniu szkód, także łowieckich, wydawania opinii dot. odstrzału 

zwierząt, wstrzymywanie egzekucji komorniczych, wydawania opinii i wniosków. Izba, 

jako Biuro Powiatowe w Sępólnie Krajeńskim wydaje dużo wniosków, ale one nie mają 

zbytniego przełożenia na wyniki, gdyż w zasadzie pozostają bez odpowiedzi. W chwili 
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obecnej Biuro Powiatowe w Sępólnie Kraj., robi to w ten sposób, że wniosek wysyła do 

dyrekcji w Przysieku. Wówczas, dopiero kiedy pismo wyjdzie stamtąd, można 

spodziewać się odpowiedzi w sprawie. Problemem były również emerytury rolnicze. 

Dotyczyło to osób, które oprócz pracy w rolnictwie, świadczyły również pracę w 

działalności pozarolniczej, gdzie odprowadzano składki na ZUS i w tym czasie nie 

płacono składek na KRUS. W takim przypadku te pieniądze z KRUS-u przepadały. 

Obecnie można się starać o 2% najniższej emerytury z KRUS za każdy rok. W systemie 

zusowskim sytuacja wygląda inaczej, gdyż pieniądze wyliczane są za przepracowany 

każdy rok. Izba interweniowała w tej sprawie wnioskując, aby w ten sam sposób 

wypłacać emerytury krusowskie. Pracownik KRUS odpowiedział, że Izba jest jedyną 

instytucją, która w tym temacie zgłasza wątpliwości. Stanisław Drogoś odniósł się 

również do tematu związanego z suszą. Kujawsko-Pomorska Izba Rolnicza Biuro 

Powiatowe w Sępólnie Krajeńskim przeprowadziła wyliczenia dotyczące szkód, które 

pokrywają się z tym, co obserwują w swoich uprawach rolnicy. Straty w zbożach jarych 

na słabych glebach wyniosły 70% upraw, oziminy od 30 - 40% a ziemniaki - 40%. 

Sytuacja rolników jest więc bardzo niekorzystna. Dodatkowo rolników jest coraz mniej. 

Tak naprawdę z osób zamieszkujących wieś około 40% to rolnicy, reszta tylko tą wieś 

zamieszkuje. Na wsi obserwuje się również tendencję do tworzenia większych 

gospodarstw. Jest to zrozumiałe, gdyż posiadając nawet 20 ha ziemi trudno z niej wyżyć. 

Szczegółowe informacje znajdują się w załączniku nr 14. 

Przewodniczący Marek Chart otworzył dyskusję. 

Do dyskusji zgłosił Tomasz Fifielski. Radny w imieniu rolników gminy Więcbork 

również podziękował za dotychczasową współpracę. T. Fifielski odniósł się do 

planowanych wyborów do izb rolniczych. Przypomniał, że 4 września upływa termin 

zgłaszania kandydatów i że zostały powołane komisje okręgowe przez izby rolne. Rolnik 

- kandydat musi zebrać pod swoją kandydaturą 50 podpisów Wybory odbędą się 29 

września br. Każda gmina może mieć dwóch członków w izbie powiatowej. Radny 

zachęcił wszystkich rolników do zapoznania się z tematem i do udziału w wyborach. 
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O głos poprosił również Wicestarosta. Andrzej Marach również podziękował 

pracownikom wszystkich gmin, którzy zajmują się rolnictwem za ich pracę na rzecz 

rolników. Podziękowania skierowane zostały jednak przede wszystkim do rolników. Jak 

stwierdził Zaczyna się sezon dożynek i powinniśmy życzyć rolnikom, żeby z pracy, która 

wykonują mogli utrzymać swoje rodziny. W obecnych czasach jest to trudne, gdyż coraz 

bardziej ich plony zależą od pogody, która z upływem lat bardzo się zmieniła na 

niekorzyść. 

Do tych słów przyłączył się Przewodniczący Rady Powiatu stwierdzając, że nie tylko 

sytuacja pogodowa wpływa na rolnictwo, ale również sytuacja geopolityczna. 

Marek Chart poinformował, że na sesję zaproszony został również Sławomir Majnert z 

Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Sępólnie Krajeńskim. Radni 

wcześniej otrzymali materiały przygotowane przez Agencję, jednakże w związku z 

nieobecnością Sławomira Majnerta na sesji, Przewodniczący Rady Powiatu o 

przedstawienie najważniejszych tematów związanych z działalnością Agencji poprosił 

dyrektor Wydziału Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska Barbarę Wiśniewską. 

W roku 2022 rolnicy na płatności bezpośrednie złożyli 1788, na płatności dla obszarów z 

ograniczeniami naturalnymi lub innymi (tzw. płatność ONW) - 1574, na rolnictwo 

ekologiczne - 7, działanie rolo-środowiskowo-klimatyczne - 150, zalesianie gruntów 

rolnych- 41, dobrostan zwierząt - 104. Łącznie ARiMR wypłaciła 61.238.878 zł. 

Odnośnie roku 2023 sytuacja wygląda następująco: płatności bezpośrednie 1744 

wniosków, płatności ONW 1531, RE - 5, działanie rolo-środowiskowo-klimatyczne - 86, 

zobowiązania rolo-środowiskowo-klimatyczne - 7. Barbara Wiśniewska odniosła się 

również do tematu związanego z ekoschematami. Przyznała, za swoimi przedmówcami, 

że procedura ta jest bardzo uciążliwa dla rolników, gdyż obliguje ich do konkretnych 

działań w określonym czasie. Kolejną sprawą jaką zajmuje się Agencja, to dopłaty do 

materiału siewnego, które wcześniej wypłacane były przez Agencję Rynku Rolnego. 

Dyrektor Wydziału Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska przybliżyła również 

nowy program pomocowy „Pszczoły 2022", którym zajmuje się ARiMR. O 

dofinansowanie mogli się ubiegać hodowcy pszczół, którzy prowadzą działalność 
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nadzorowaną, są wpisani do rejestru Powiatowego Lekarza Weterynarii i ewidencji 

producentów. Na chwilę obecną dofinansowanie wynosi 50 zł dla każdej rodziny 

pszczelej, której udało się przetrwać zimę. W poprzednich latach było to 20 zł. Kolejny 

rodzaj pomocy to „Nadzwyczajna pomoc dostosowawcza dla producentów świń", którzy 

ponieśli straty w związku z zakłóceniami na rynku wewnętrznym UE wywołanymi przez 

wojnę. Wysokość pomocy wynosiła 80 zł na każdą świnię urodzoną w gospodarstwie 

producenta świń od dnia 1 kwietnia 2022 roku do dnia 30 czerwca 2022 r. Łączna kwota 

tej pomocy nie mogła jednak przekroczyć 160.000 zł dla jednego producenta. Złożono 

150 wniosków na łączną kwotę 1.000.000 zł. Istotnym elementem była również pomoc 

rolnikom w zakupie nawozów, w związku z ich wysokimi cenami. W roku 2022 złożono 

1032 wniosków na łączną kwotę prawie 11.000.000 zł. Natomiast jeśli chodzi o rok 

bieżący to dopłaty do nawozów realizowane są na innych zasadach. Pod uwagę bowiem 

bierze się areał gruntów rolnych i areał łąk i pastwisk. Następna pomoc dla rolników to 

bioasekuracja. Tym tematem zajmuje się weterynaria, która sprawdza, czy dane 

gospodarstwo spełnia wymogi bioasekuracji. W ramach tej pomocy można sfinansować 

koszt ogrodzenia, mat, siatek ochronnych, środków dezynfekcyjnych. Następna pomoc 

udzielana przez Agencję Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa dotyczy pomocy tzw. 

klęskowej w związku z suszą. W roku 2022 na pokrycie strat poniesionych podczas 

suszy wypłacono 2.506.400 zł. Inną pomocą udzielaną przez ARiMR w trochę w 

mniejszym zakresie są: pomoc dla rolników szczególnie dotkniętych wpływem rosyjskiej 

inwazji na Ukrainę, pomoc krajowa dla producentów pszenicy, kukurydzy lub gryki 

2023, pomoc dla rolników działających w sektorze zbóż i nasion oleistych, którzy 

ponieśli straty gospodarcze spowodowane przywozem zbóż z Ukrainy 2023", Koła 

Gospodyń Wiejskich. 

Od samego początku ARiMR zajmuje się systemem identyfikacji i rejestracji zwierząt. 

Na początku był to system papierowy, wydawano paszporty, obecnie jest to system w 

pełni elektroniczny. Każde gospodarstwo ma przypisany swój numer, przez który się 

rejestruje i wprowadza różnorakie informacje związane z hodowlą. 
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Barbara Wiśniewska przedstawiła również aktualnie trwające nabory: płatności dla 

małych gospodarstw, inwestycje odtwarzające potencjał produkcji rolnej, pomoc 

finansowa przeznaczona na realizację celów statutowych KGW, premie dla młodych 

rolników. Szczegółowe informacje znajdują się w załączniku nr 15. 

Ad.ll. 

O udzielenie głosu poprosiła Agnieszka Seydak. Radna poinformowała, że w dniu 25 

lipca br. z rąk marszałka województwa Piotra Całbeckiego odebrała akt powołania do 

Europejskiego Korpusu Radnych Gmin i Powiatów Województwa Kujawsko-

Pomorskiego. A. Seydak przypomniała, że idea powstania Korpusu oparta jest o 

rozwiązanie, które funkcjonuje we francuskiej Normandii i polega na znalezieniu 

platformy współpracy i wymiany doświadczeń oraz dobrych praktyk w dziedzinie 

rozwoju regionalnego i lokalnego. Pierwsze spotkanie, na którym będzie możliwość 

wymiany kontaktów międzynarodowych odbędzie się 28 sierpnia br. Na spotkanie to 

zostali zaproszeni przedstawiciele ze szkockiego regionu Fife. Zostanie również 

podpisane porozumienie o współpracy. Szkoccy goście mają poinformować o sprawach 

ze swojego regionu i wskazać na możliwości nawiązania wspólnych inicjatyw. 

Przewodniczący Marek Chart zaproponował, żeby Radna w przyszłości po tego typu 

spotkaniach składała radnym krótką informację z inicjatyw, które zostały tam podjęte. 

O głos poprosił również Wicestarosta. Andrzej Marach zaprosił na posiedzenie 

członków Zarządu Powiatu a po nim na posiedzenie zgromadzenia wspólników. 

Ad.12. 

Wobec zrealizowania porządku obrad Marek Chart o godzinie 11.45 zamknął obrady 

LIX sesji Rady Powiatu. 

PRZEWODNICZĄCY 
RADY POWIATU 

Smrek ć f f a r t  

Protokółowała 


